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Protokół z posiedzenia Rady ds. Kultury w Suwałkach 

 w dniu 25 czerwca 2024 r.  

Inauguracyjne posiedzenie Rady do spraw Kultury w Suwałkach kadencji 2024-2029 odbyło 

się 25 czerwca 2024 roku o godz. 16.00 w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego 

w Suwałkach przy ul. Noniewicza 71A. 

Na posiedzeniu obecnych było 11 spośród 14 członków Rady.  

W spotkaniu uczestniczył Prezydent Miasta Suwałki pan Czesław Renkiewicz, Pierwszy 

Zastępca Prezydenta Miasta Suwałki pan Roman Rynkowski oraz dyrektorzy miejskich 

instytucji kultury: pan Jerzy Brzozowski z Muzeum Okręgowego w Suwałkach, pani Maria 

Kołodziejska z Biblioteki Publicznej im. Marii Konopnickiej w Suwałkach i pan Ignacy Ołów 

z Suwalskiego Ośrodka Kultury.  

Posiedzenie otworzył Prezydent Miasta Suwałk, który powitał zgromadzonych i podziękował 

za przyjęcie zaproszenia do udziału w pracach Rady. Pokrótce przedstawił założenia i cele 

działalności Rady, która ma inicjować współpracę środowisk twórczych oraz pełnić charakter 

doradczy w zakresie realizacji i upowszechniania przedsięwzięć kulturalnych w mieście oraz 

odniósł się do pracy Rady poprzedniej kadencji. Podkreślił, że w obliczu wyzwań, jakie stoją 

przed miastem, między innymi budowy Mediateki, podobnie jak dotychczas liczy na 

partnerstwo i otwartość ze strony członków Rady.  

Następnie, z rąk Prezydenta Miasta Suwałk, zebrani odebrali akty powołania do Rady.  

Prezydent Miasta Suwałki przypomniał, że na pierwszym posiedzeniu Rada powinna wybrać 

Przewodniczącego Rady oraz ustalić Regulamin pracy, którego propozycję członkowie Rady 

otrzymali razem z zaproszeniem na posiedzenie. Podkreślił, że w przypadku uwag do 

proponowanej treści Regulaminu, Rada może go przyjąć na kolejnym spotkaniu.  

Pan Prezydent poprosił o propozycje kandydatur na Przewodniczącego Rady ds. Kultury. Pan 

Maciej Ambrosiewicz zaproponował, żeby Radzie tej kadencji przewodniczyła kobieta  

i zgłosił kandydaturę pani Alicji Andrulewicz. Innych propozycji nie było. W wyniku 

jawnego głosowania jednogłośnie wybrano na Przewodniczącą Rady ds. Kultury panią Alicję 

Andrulewicz.  

Przewodnicząca Rady zgłosiła potrzebę przeformułowania zaproponowanej treści 

Regulaminu, między innymi określenia częstotliwości zwoływania posiedzeń Rady. 

Prezydent Miasta Suwałki zaproponował, by Regulamin przyjąć na kolejnym spotkaniu, po 

uwzględnieniu zgłoszonych uwag. Uzgodniono, że uwagi można zgłaszać drogą mailową do 

Naczelnika Wydziału Kultury i Sportu pani Agnieszki Małki lub do Przewodniczącej Rady 

ds. Kultury pani Alicji Andrulewicz. Zebrani jednogłośnie zgodzili się na tę propozycję.  

Kolejnym punktem posiedzenia były kwestie związane z przygotowaniami do opracowania 

„Strategii Rozwoju Kultury Miasta Suwałki do roku 2030”, w szczególności delegowanie 

członków Rady do zespołów roboczych i problemowych do spraw opracowania dokumentu.  

Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk poinformował, że uchwała Rady Miejskiej w sprawie 

przystąpienia do przygotowania i opracowania „Strategii Rozwoju Kultury Miasta Suwałki do 

roku 2030” została podjęta w lutym 2024 r. Przypomniał skład zespołu opracowującego 

Strategię Kultury do roku 2020 i podkreślił potrzebę uwzględnienia wiedzy i doświadczenia 
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reprezentantów środowiska suwalskiej kultury – przedstawicieli Rady w pracach zespołu 

pracującego nad aktualną strategią kultury.  

Przewodnicząca Rady zapytała czy strategię opracowywać będzie firma zewnętrzna czy 

Wydział Kultury i Sportu Urzędu Miejskiego w Suwałkach.  

Pan Roman Rynkowski odpowiedział, że wydział właściwy ds. spraw kultury tutejszego 

urzędu będzie odpowiedzialny za złożenie elementów strategii w jeden dokument. Co do 

pozostałych kwestii – decyzji jeszcze nie podjęto. 

Pani Joanna Sztelmer-Stabińska, odwołując się do swoich doświadczeń przy pracy nad 

poprzednią strategią kultury Suwałk, zwróciła uwagę, że diagnoza i badania aktualnego stanu   

kultury w mieście – dokumenty niezbędne do opracowania strategii – powinny zostać 

przygotowane przez firmę zewnętrzną.  

Pani Magdalena Wołowska-Rusińska podkreśliła, że głos w dyskusji o miejskiej kulturze 

powinni mieć przedstawiciele suwalskiej kultury.  

Pan Maciej Ambrosiewicz zauważył, że jego zdaniem strategia to dokument, z którego rzadko 

się korzysta i poddał w wątpliwość jego przydatność. Zaproponował, by wyznaczyć osie, 

wokół których powinien być budowany suwalski dokument: młodzi ludzie i ich potrzeby oraz 

oferta kulturalna dla osób w wieku 70+, którzy propozycje dla siebie mogą znaleźć jedynie  

w bibliotece.  

Pani Magdalena Wołowska-Rusińska nie zgodziła się z tą wypowiedzią podkreślając, że 

oferta dla młodzieży istnieje, ale młodzież z niej nie korzysta. Podobnie jest z seniorami, 

którzy mocno skupiają się na ofercie przygotowywanej przez swoje środowisko.  

Przewodnicząca Rady zaproponowała, żeby miejskie instytucje kultury przedstawiły szkołom  

podstawowym i ponadpodstawowym ofertę w dziedzinie edukacji kulturalnej i artystycznej 

we wrześniu 2024 r.  

Przemysław Turowski zaproponował konsultowanie tej oferty z suwalskimi jednostkami 

oświatowymi w celu dopasowania jej do faktycznych potrzeb grup, do której jest kierowana.  

Prezydent Miasta Suwałki poprosił o wskazanie członków Rady do pracy w zespole 

opracowującym strategię rozwoju suwalskiej kultury, proponując jednocześnie, żeby były to 

maksymalnie trzy osoby. Przewodnicząca Rady zaproponowała kandydaturę pani Izabeli 

Kosakowskiej, która, z uwagi na inne obowiązki, odpowiedziała odmownie. Pani Anna Szulc 

zgłosiła swoją kandydaturę. Pan Henryk Kudela zgłosił kandydaturę pana Krzysztofa 

Kowalewskiego, który wyraził na to zgodę. Ustalono, że na kolejnym posiedzeniu Rada 

przedstawi Prezydentowi trzeciego przedstawiciela Rady do pracy nad strategią kultury  

w Suwałkach.  

Następnie poruszono temat Mediateki w kontekście trwających konsultacji społecznych  

i aktualnego stanu przygotowań do budowy tego obiektu. 

Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach zaprezentowała dane dotyczące między innymi 

lokalizacji obiektu, funkcji i przeznaczenia, zagospodarowania otaczającej go przestrzeni oraz 

przebiegu konsultacji społecznych w tej sprawie. Poinformowała, że biblioteka 

przeprowadziła je w suwalskich szkołach ponadpodstawowych wśród ludzi młodych, którzy  

w zdecydowanej większości popierają budowę Mediateki. Dodała, że do końca lipca br. 
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trwają konsultacje społeczne wśród mieszkańców miasta, w których również przeważają 

głosy poparcia dla powstania Mediateki; do tej pory zebrano 275 opinii. Formularz 

konsultacyjny dostępny jest w formie papierowej i elektronicznej, między innymi na 

specjalnej stronie internetowej, na której zamieszczono szczegółowe informacje na temat 

Mediateki, umożliwiającej także zadawanie pytań, na które regularnie publikowane są 

odpowiedzi.  

Pani Alicja Andrulewicz zaproponowała, by na kolejne posiedzenie Rady ds. Kultury zaprosić 

Panią Marię Kołodziejską, celem omówienia wyników konsultacji, które potrwają do końca 

lipca br. 

Pan Krzysztof Kowalewski zapytał o argumenty zgłaszane przez przeciwników budowy 

Mediateki. Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach podała najczęściej powtarzający się, 

odnoszący się do usytuowania budynku wykorzystującego teren zielony, a nie np. pusty plac 

za Komendą Policji przy ul. Świerkowej. 

Pani Joanna Sztelmer-Stabińska zapytała o liczbę miejsc parkingowych przy Mediatece, 

zwracając uwagę, że jest to coraz większy problem w Suwałkach, szczególnie dotykający 

korzystających z usług biblioteki miejskiej. Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach 

odpowiedziała, że zaplanowano 54 miejsca parkingowe, w tym 2 miejsca dla autokarów. 

Pani Anna Szulc zapytała czy zrealizowany zostanie pomysł bibliobusa. Dyrektor Biblioteki 

Publicznej w Suwałkach potwierdziła – plan zakłada odwiedzanie przez bibliobus  wybranych 

miejsc na terenie miasta. Książkę będzie można zarezerwować telefonicznie i odebrać ją  

w bibliobusie oraz wypożyczyć książki dostępne w bibliobusie.  

Pan Henryk Kudela zapytał, czy podczas konsultacji pojawiły się nieprzychylne komentarze 

dotyczące finansowania budowy i obciążenia budżetu miasta. Prezydent Miasta Suwałki 

odpowiedział, że materiał prezentowany podczas spotkań konsultacyjnych, udostępniony 

mediom oraz dostępny na stronie biblioteki uczciwie pokazuje mieszkańcom Suwałk 

zakładany koszt budowy Mediateki oraz szacowany koszt remontu Biblioteki Publicznej 

w Suwałkach i jej filii w przypadku rezygnacji z realizacji przedsięwzięcia. Policzono także 

koszty utrzymania nowego obiektu, z szacunków wynika, że będą one niższe niż obecnie 

koszty utrzymania wszystkich obiektów biblioteki. 

Przewodnicząca Rady zapytała o plany co do obecnego budynku biblioteki po wybudowaniu 

Mediateki. Prezydent Miasta Suwałki poinformował, że w tym temacie decyzji jeszcze nie 

podjęto. 

Pan Maciej Ambrosiewicz zaproponował, by w miejscu budowy Mediateki zaprezentować 

baner z wizualizacją nowego obiektu i terenu zielonego wokół niego. Dyrektor Biblioteki 

Publicznej w Suwałkach poinformowała, że spotkanie konsultacyjne zaplanowane na lipiec 

br. odbędzie się właśnie w miejscu powstania Mediateki. Prezydent Miasta Suwałki polecił 

Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach oszacowanie kosztu wykonania i instalacji 

banera wizualizującego Mediatekę.  

Pan Przemysław Turowski zwrócił uwagę, że mieszkańcy mówią głównie o kosztach tej 

inwestycji, ponieważ media bardziej uwypuklają koszty budowy niż korzyści, jakie 

inwestycja przyniesie suwalczanom i miastu.  
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Kolejnym zagadnieniem, jakie poruszono była działalność wystawiennicza realizowana przez 

miejskie instytucje kultury. Prezydent Miasta Suwałki poinformował, że każda z miejskich 

jednostek kultury prowadzi taką działalność. Przewodnicząca Rady zasygnalizowała, że 

pojawiają się głosy, że wystawy czasowe trwają zbyt długo i poprosiła dyrektorów jednostek 

kultury o przedstawienie sytuacji w ich instytucjach. 

Dyrektor Suwalskiego Ośrodka Kultury poinformował, że w Galerii na Chłodnej obecnie trwa 

niewielki remont. Po jego zakończeniu planowana jest wystawa zdjęć bluesowych. W tej 

galerii zaplanowano 5-6 wystaw w roku. W Galerii Sztuki Stara Łaźnia na parterze 

prezentowana jest wystawa stała prof. Andrzeja Strumiłły, natomiast na piętrze organizowane 

są wystawy czasowe oraz zajęcia edukacyjne dla dzieci. W głównym budynku SOK na 

piętrze pokazywana jest wystawa stała, na parterze prezentowane są ekspozycje czasowe, 

aktualnie wystawa „Banknoty Polskie” oraz jubileuszowa prezentacja zdjęć Studia Piosenki 

Świetlik. Do SOK należy również Galeria Jednego Obrazu. 

Dyrektor Muzeum Okręgowego w Suwałkach zaznaczył, że koszt prawdziwej wystawy sztuki 

wynosi od 50 do 100 tys. złotych. MOS nie posiada środków finansowych na organizowanie 

takich wystaw, niemniej jednak wystawy realizowane przez muzeum w ramach możliwości 

instytucji, cieszą się ogromnym powodzeniem: wystawa „Jaćwieskie eldorado” prezentowana 

za granicą i w kraju ma rezerwacje do końca 2025 roku. Dyrektor zwrócił uwagę na 

niewystarczającą przestrzeń wystawienniczą muzeum, podkreślając że w budynku głównym 

MOS przestrzeń na wystawy stałe wynosi 380 m², wystawy czasowe 120 m², natomiast  

w budynku Muzeum im. Marii Konopnickiej na wystawy stałe 315 m², wystawy czasowe 100 

m². 

Dyrektor Biblioteki Publicznej w Suwałkach poinformowała, że w roku 2023 w bibliotece 

zaprezentowano 13 wystaw. 

Przewodnicząca Rady podkreśliła promocyjne znaczenie wystaw dla miasta. Zaproponowała, 

by jedno ze spotkań Rady poświęcić twórcom z Suwałk i okolic. 

Pani Anna Szulc zaproponowała, by jednym z przyszłych tematów była przestrzeń 

wystawiennicza w Muzeum Okręgowym w Suwałkach. 

Pierwszy Zastępca Prezydenta Miasta podjął temat form doceniania osiągnięć w dziedzinie 

kultury. Poinformował zebranych, że wielu artystów z Suwałk osiąga znaczące sukcesy na 

polu krajowym i międzynarodowym i, wzorem środowiska sportowego, oczekuje spotkania  

z Prezydentem Miasta. Poddał pod rozwagę pomysł organizacji cyklicznych spotkań, np.  

w formule kwartalnej, przy okazji których Prezydent mógłby oficjalnie pogratulować ludziom 

kultury ich osiągnięć.  

Pani Anna Szulc zapytała, czy skala osiągnięć jest tak wysoka, że zachodzi potrzeba 

organizacji spotkań co kwartał. Pierwszy Zastępca Prezydenta Miasta odpowiedział, że osób 

jest bardzo dużo, szczególnie kiedy udział w konkursach biorą zespoły taneczne. 

Przewodnicząca Rady zwróciła uwagę, że są miasta, w których wnioski o nagrody prezydenta 

można składać dwa razy w roku. 

Następnie Prezydent Miasta Suwałki poprosił członków Rady o propozycje kandydatur do 

tytułu Mecenasa Kultury Suwałk. Pani Joanna Sztelmer-Stabińska zaproponowała Hotel Loft. 
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Podjęto decyzję, że propozycje kandydatur do statuetki Mecenasa Kultury członkowie Rady 

prześlą drogą mailową do Naczelnika Wydziału Kultury i Sportu. 

Jako ostatni temat poruszono kwestie tematów do omówienia podczas kolejnego posiedzenia 

Rady. Wpłynęły następujące propozycje:  

 pan Henryk Kudela: Galeria Sztuki Stara Łaźnia i twórczość prof. Andrzeja Strumiłły 

w kontekście przypadającej 9 kwietnia 2025 r. 5. rocznicy śmierci artysty;  

 pan Przemysław Turowski: oczekiwania suwalskiej młodzieży co do oferty kulturalnej 

naszego miasta;  

 pani Alicja Andrulewicz: 10. rocznica śmierci Jana Bohdana Chmielewskiego – 

Honorowego Obywatela Miasta Suwałk (18 sierpnia 2024 r.).  

Termin kolejnego posiedzenia Rady wyznaczono na drugą połowę września br.  

Na tym posiedzenie zakończono. 
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